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اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - بعد از 
قریب به ۲۰ ســال بلاتکلیفی قانون 
تجــارت در مجلس، ســرانجام این 
قانون تعیین تکلیف شــد. با وجود 
این که سیاست گذار معتقد است که 
با اصلاح قانون تجارت، مشــکلات 
ایــن بخش از بین مــی رود، فعالان 
اقتصــادی نگران تغییــرات جدید 

اعمال شده هستند.
لایحه اصلاح قانون تجارت که 
از سال ۸۴ به مجلس رفته بود، بعد از 
تغییرات بسیار در سال جاری تصویب 
و اکنون برای تایید به شورای  نگهبان 

ارجاع داده شده  است. 
بنا بــر گفت وگــوی خبرنگار 
اقتصادی تابناک با رئیس کمیســیون 
حقوقــی و حمایــت قضایــی اتاق 
بازرگانــی ایران، فعــالان اقتصادی 
معتقدند اگرچــه قانون تجارت نیاز 
به اصلاحاتی داشــت؛ امــا با اعمال 
تغییرات جدید، این قانون  اساســا به 
قانونی جدید تبدیل شده است. آنها 
همچنین معتقدند کــه قانون جدید 
تجارت، با سیاست های کلی کشور 

و قانون اساسی مغایرت هایی دارد.
محمدرضا نجفی منش که معتقد 
است فعالان اقتصادی، با قانون قبلی 

چالش جدی نداشــتند، به خبرنگار 
تابنــاک توضیــح داد: قانون جدید، 
اقدامی در راســتای سخت تر کردن 
تجارت رســمی و تســهیل تجارت 
از راه های غیررســمی اســت. در 
حال حاضر یک فعال اقتصادی باید 
کالای خود را زیر نظر ۳۱ دســتگاه 

نظارتی تولیــد و عرضه 
کنــد. در چنین وضعیتی، 
به  ســخت گیری ها  این 
زیان بخش شفاف اقتصاد 
اســت. قاعدتــا قوانین 
جدیــد، کار تجارت را 
برای تجار سخت می کند. 
در ایــن قانــون، اقتصاد 
قاچاق و غیررســمی که 
یک ســوم اقتصاد کشور 
را تشکیل داده، رها شده 
و در مقابل، بخش شفاف 
اقتصاد تحت فشــار قرار 

گرفته است.
کمیســیون  رئیس 

حقوقــی و حمایــت قضایــی اتاق 
بازرگانی ایــران، خواهــان پایدار 
ماندن قانون تجارت ســابق شــد و 
تصریح کرد: ما هــم می دانیم قانون 
تجارت نیاز بــه اصلاحاتی دارد؛ اما 
این اصلاحات باید به شکل موردی، 
بر قانون قبلی اعمال شــود نه این که 

ماهیت قانون تجات، به کلی عوض 
شود.

وی توضیــح داد: طبق بند  ۱۵ 
سیاست های کلی نظام قانون گذاری، 
تعییــن اولویت هــای قانون گذاری 
باید با محوریت گره گشــایی از امور 
اجرایی کشــور، اصول اجرا نشــده 

قانون اساســی، سند چشــم انداز و 
سیاســت های کلی نظــام و برنامه 
پنج ساله توســعه و مطالبات رهبری 
باشــد. این در حالی است که قانون 
تجارت جدید، در مواردی این اصل 
را نقض کرده است. نجفی منش، در 
بخشی از اظهاراتش به نواقص مواد 

۵۷۶ و ۴۷۹ قانون جدید اشــاره کرد 
و گفــت: در ماده ۵۷۶ به محدودیت 
عضویــت اشــخاص حقیقــی در 
شرکت ها اشاره شــده است که این 
موضــوع عواقب بســیاری در ادامه 

خواهد داشت.
او همچنین به نقد تعریف تاجر 
و اختصاص کارت بازرگانی 
به افــرادی که دفتــر تجاری 
دارند نیز اشــاره کرد و گفت: 
ماده ۴۷۹ درحالی به موضوع 
بازرگانــی  کارت  صــدور 
پرداختــه کــه مــا در تمــام 
سال های اخیر به دنبال حذف 
کارت بازرگانــی بودیم، ولی 
دوبــاره روی کارت بازرگانی 

تاکید شده است. 
نجفــی منش یــادآوری 
کــرد: قانون تجــارت، قانون 
اساسی و اصلی تجارت است، 
اما بسیاری از افرادی که آن را 
نوشــته اند با اصول تجارت، 
آشــنایی ندارند. در شــرایط فعلی، 
دولــت باید از نگرانــی و اضطراب 
فعالان اقتصــادی بکاهد و قوانین را 
با رعایت شــرط ثبــات، تنها در حد 

ضرورت اصلاح کند.
وی اقداماتــی که در راســتای 
اصلاح مجدد این قانون انجام شــده 

بود را چنین برشمرد: ما در جلسه ای 
این موارد را بــا غلامرضا مصباحی 
مقــدم، عضــو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام در میان گذاشــتیم. او 
در این جلسه از رئیس اتاق بازرگانی 
تهــران خواســت تمــام مکاتبات 
انجام شده را در اختیارش قرار دهند 
تا بتواند براســاس مســتندات دقیق 
روی موضوع مطالعه و راهکار ارائه 

دهد.
رئیــس کمیســیون حقوقی و 
حمایت قضایی اتاق بازرگانی ایران 
پیشنهاد کرد: تغییر قانون تجارت باید 
مانند تغییر قانون مالیات انجام شود. 
اصلاحــات قانــون مالیــات 
منجر بــه تغییرات زیادی شــد، اما 
در نهایــت به شــالوده ایــن قانون، 
آســیبی نرســید. بخش خصوصی 
پیشنهاد می کند سیاست گذار اقدامی 
 مشــابه برای قانون تجــارت انجام 
دهد. این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
اتــاق ایران در کمیتــه حقوقی خود 
ایــن قانون را کاملا بررســی کرده و 
قرار اســت اوراق بررســی خود را 
به قــوه قضاییه و مجلــس تحویل 
دهد،خاطرنشــان کرد: امیدواریم که 
این قانون مورد بررســی قرار گیرد و 
مشکلی برای فعالیت های تجاری به 

وجود نیاید.

چالش های اصلاح قانون تجارت؛

هفت خوان 31 دستگاه نظارتی برای 
تولید کنندگان

رئیس کمیسیون حقوقی و حمایت قضایی اتاق بازرگانی ایران در انتقاد به قانون جدید تجارت اظهار کرد: اگرچه
 قانون تجارت نیاز به اصلاحاتی داشت؛ اما تغییرات جدید، شالوده قانون تجارت را عوض کرده و این قانون فضا را برای 

فعالیت های رسمی سخت می کند و منجر به تسهیل فعالیت های غیررسمی می شود.

چرا »کرسنت« به سود امارات تمام شد؟
گروه اقتصادی -  مدیر پیشــین امور بین الملل شرکت ملی نفت گفت: 
قراراد کرسنت مشکلی نداشت، مشکل منازعات سیاسی است که مدیران وقت 
باهم داشتند که این امکان را به طرف اماراتی داد تا به مقاصد خود برسد. محسن 
قمصری درباره در ارزیابی قرارداد گازی با کشور امارات با عنوان کرسنت اظهار 
داشت: مطلب مهم در قضیه کرسنت این است که طرف ایرانی مخالف اجرایی 
شدن این قرارداد به دلیل شکاف در مسائل داخلی بود و با صرف هزینه هایی که 
کردند؛ توانستند این قضیه را در داخل کشور به نشریات و رسانه ها بکشانند و 
شروع به تبلیغات بر ضد قرارداد کردند. هدف مخالفان قرارداد کرسنت مشخص 
بود؛ آنها باتوجه به شرایط سیاسی کشور تبلیغات علیه این قرارداد براه انداخته 
و برخی اخبار نادرســت را مطرح کردند که باعث شــد که مدیران وقت بنا به 
ملاحظات سیاســی نتوانند روی این قضیه درست عمل کرده و به تدریج کار 
به اینجا کشــید که منتج به عدم اعمال تعهدات قراردادی از ســوی ایران شد. 
کارشکنی هایی که برخی داخل ایران علیه قرارداد کردند درواقع به نفع کشور 
امارات شد. زیرا طرف اماراتی با برنامه ریزی قبلی که داشت؛ توانست موضوع را 
به دادگاه بکشاند و حکم بگیرد به این ترتیب هم توانست ما را در دادگاه محکوم 
کند و خسارت بگیرد و هم توانست در این مدت که ما مشغول عملیات در این 
میدان مشترک بودیم؛ حفاری هایی سمت امارات انجام دهد و براحتی گاز را به 
صورت رایگان برداشت کرده و تصرف کند.  قراراد کرسنت مشکلی نداشت و 
در زمان خود و با قیمت های روز گاز؛ قرارداد خوبی محسوب می شد. مشکل 
قرارداد منازعات سیاسی است که مدیران وقت باهم داشتند و به دلیل شرایطی که 
وجود داشت تصمیمات درست اتخاذ نشد و این امکان را به طرف اماراتی دادیم 
که بتواند به مقاصد خود برسد.  قمصری با بیان اینکه کرسنت فی نفسه قراراد 
خوبی بود که می توانست اجرا شود و منافع کشور را تامین کند، گفت: درواقع 
در بخشی از قرارداد بنا بود ما گازی را که سوزانده می شود؛ بفروشیم و قیمت هم 
باتوجه به نرخ روز تعیین شده بود، اما شیطنتی که برخی ها در داخل کردند این 
بود که از شرایط سوءاستفاده کرده و قضیه را به نشریات و رسانه ها کشاندند تا با 

شلوغ کاری، مدیران ما نتوانند به جا و به موقع از فرصت استفاده کنند.

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
گفت: بر اساس اطلاعات مربوط به 
کشورهای حوزه منطقه غرب آسیا، 
ایران رتبه چهارم در جذب ســرمایه 
مستقیم خارجی را بعد از کشورهای 
امارات، عربســتان و ترکیه کســب 

کرده است.
احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی درباره رتبه ایران 
در جــذب ســرمایه خارجی اظهار 
کرد: بر اســاس اطلاعات مربوط به 
کشورهای حوزه منطقه غرب آسیا، 
ایران رتبه چهارم در جذب ســرمایه 
مستقیم خارجی را بعد از کشورهای 
امارات، عربســتان و ترکیه کســب 

کرده اســت. این رتبه در حالی است 
که ســه کشــور مذکور با یک دهم 
دشواری های ورود سرمایه و موانع 
تحریمی و مشکلات بانکی ما مواجه 
نیستند.وی افزود: ما توانستیم در سه 
سال اخیر جمعاً بیش از ۱۱.۹ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری خارجی مستقیم 
جذب کنیم. البته بــا توجه به اینکه 
بســیاری از مسیرها به تازگی توسط 
شــهید امیرعبداللهیــان در بریکس 
و شانگهای گشــوده شد، سال های 
۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ اگــر جدیــت ادامه 
یابد، رکورد ســال ۱۴۰۲ در جذب 
ســرمایه خارجی طی ســال جاری 
و ســال آینده شکسته شــود و این 

نقطه شــروعی برای سرمایه گذاری 
خارجی در کشور است.

خاندوزی تصریــح کرد: قبلًا 
ســرمایه گذاری خارجــی فقط در 
برخــی حوزه های خــاص متصور 
بود ولی اتفاقاً بیشتر سرمایه گذاری 
خارجی ســال گذشــته ما در سایر 
حوزه ای غیرنفتی است یا می گفتند 
برخی کشــورهای ویژه مثل سرمایه 
گــذاران چینــی به خاطر مســائل 
تحریمی و FATF نخواهند آمد ولی 
در عمل چنین نشد. وی همچنین با 
اشاره به وضعیت صادرات غیرنفتی 
اظهــار کرد: متوســط صــادرات 
غیرنفتی به ۵۰ میلیارد دلار در دولت 

سیزدهم رسیده است و از صادرات 
غیرنفتی مهم تر، مســاله ترانزیت در 
گمرک اســت که این نشــانگر عدم 
انــزوای دولت به حســاب می آید. 
وزیــر اقتصاد گفت: در این حوزه از 
۱۱.۵ میلیون تن ترانزیت کشــور، به 
۱۸ میلیون تن رسیده ایم. که بالاترین 
عدد ثبت شــده ترانزیــت از خاک 
همسایگان است هر تن ترانزیت ۷۰ 
دلار درآمدزایــی دارد که معادل هر 

بشکه نفت است.

گروه اقتصــادی - وزیر نفت با 
بیان اینکه موضوع انتقال گاز روســیه 
به ایران به ثمر نشست، گفت: بی شک 
این مساله درباره موازنه انرژی در منطقه 
تحــولات مؤثری را رقــم خواهد زد. 
جــواد اوجی، وزیر نفت اظهار کرد: به 
حــول و قوه الهی یــک اتفاق بزرگ و 
خوبی برای کشور رقم خورد، خداوند 
شهید رئیســی را رحمت کند، وی در 
مذاکــرات و ملاقات های متعددی که 
با ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری 
روســیه چه در تهران و چه در مسکو 
داشــت، موضوع انتقال گاز روسیه به 
ایــران را پیگیری کردند.در ســه ماهه 
گذشــته همکاران ما در شرکت ملی 

گاز با گس پروم روســیه این مذاکرات 
را انجام دادند و خوشبختانه با حضور 
سرپرست ریاست جمهوری و رئیس 
هیئت مدیره شرکت گازپروم روسیه، 
آقای الکسی میلر، مدیرعامل گازپروم، 
شــاهد بودیم که تفاهم نامه انتقال گاز 
روســیه به ایران از سوی شرکت ملی 
گاز ایران و شــرکت گازپروم روسیه 
امضا شد.وزیر نفت با بیان اینکه ایران و 
روسیه دارای بیش از ۶۰ درصد ذخایر 
گازی دنیا هستند و این اقدام بزرگی بود 
که محقق شــد، تصریح کرد: بی شک 
این مســاله در بحث موازنه انرژی در 
منطقــه تحولات خوبی را رقم خواهد 
زد، ضمن اینکه ایران با زیرساخت ها و 

خطوط انتقال گاز سراســری که دارد 
به طور کامــل آماده دریافت این مقدار 
گاز خواهد بود. اوجی با تأکید بر اینکه 
چارچوب اصلی بحــث انتقال گاز از 
روســیه که مدت زیادی بود از سوی 
کارشناسان بررسی شده بود، گفت: در 
مدت کوتاه این آمادگی وجود دارد که 
این تفاهم نامه تبدیل به قرارداد شود و 
یک اتفــاق بزرگ هم برای ایران و هم 
برای دولتمران روسیه رقم بخورد. این 
توافق نامــه گام بعدی توافق پارســال 
بین شــرکت ملی نفت ایران و شرکت 
گازپروم روســیه اســت که نشان از 
حرکت توافق ها به سمت عملیاتی شدن 
دارد، با این توافق ســهم تجارت ایران 

جهش می یابد و سبب تغییر موازنه ها 
بین المللی می شود و به بیانی دیگر توافق 
گازی ایران و روســیه به مثابه انقلابی 
در عرصه انرژی و صنعتی منطقه عمل 
خواهد کــرد. توافق بیــن دو دارنده 
بــزرگ ذخایر گازی جهان با در اختیار 
داشــتن حدود ۶۰ در صد از ذخایر این 
سوخت پاک مبتنی بر منافع دوجانبه و 
در چارچوب های بین المللی انجام شده 
است و به زودی وارد مرحله قرارداد و 

اجرا خواهد شد.

خاندوزی اعلام کرد؛

رتبه چهارم ایران در جذب سرمایه مستقیم 
خارجی در منطقه غرب آسیا

وزیر نفت:

توافق نامه انتقال گاز روسیه به ایران
 امضا شد

گروه اقتصادی -رییس سازمان 
برنامــه و بودجــه گفــت: در مورد 
زمانبندی اجرای مرحله دوم کالابرگ 
هنــوز زمان دقیق قطعی نشــده و به 
محض قطعی شدن، اطلاع رسانی می 
شود. داوود منظور در نشست خبری 
مشــترک با اعضای دولت سیزدهم با 
بیان اینکه رشد درآمدهای پایدار مانند 
مالیــات، گمــرک و… از ۴۵ درصد 
در ســال ۹۹ بــه ۶۲ درصد در ســال 
۱۴۰۳ رسیده است، اظهار کرد: دولت 
ســیزدهم در طول سه ســال گذشته 
توانســت در بودجه مصوب و اجرای 
بودجــه، اتکای خود به منابع پایدار را 
افزایش دهد که رصد مودیان مالیاتی و 
درآمدهای گمرکی بیانگر این موضوع 
است. سهم مالیات در بودجه در سال 
۹۹ حدود ۶۹ درصد بود که در ۱۴۰۳ 
به ۷۶ درصــد افزایش یافت؛ در واقع 
وصــول مالیات بیش از تــورم بوده 
است.وی ادامه داد: افزایش سهم منابع 
پایدار، به معنی کاهش ســهم نفت و 

رفتن به سمت اقتصاد مقاومتی است. 
در ســال ۹۶ تا ســال ۹۹ )به جز سال 
۹۹ که تقریبــاً صادرات نفت متوقف 
شد( در سال ۹۶ سهم نفت ۳۳ درصد 
در ســال ۹۷ حــدود ۲۶ درصد و در 
ســال ۹۸ حدود ۳۴ درصد است و در 
دولت سیزدهم این سهم به ۲۳ درصد 
رســیده است. رئیس سازمان برنامه و 
بودجه افزود: بودجه عمرانی در ســه 
سال گذشته رشد حدود چهار برابری 
داشته است؛ در سه سال گذشته خاتمه 
دادن بــه طرح های نیمه کاره به عنوان 
اولویــت جدی دنبال شــد و حدود 
۱۱۰۰ طرح عمرانی در ســال گذشته 
به بهره برداری رسید. وی ادامه داد: در 
توزیع بودجــه، بودجه های فرهنگی 
افزایش قائل توجهی داشــته اســت. 
بودجــه فرهنگــی در ســال جاری 
بالــغ بر ۳۶ همــت افزایش پیدا کرده 
اســت. بودجه سلامت به طور خاص 
افزایش قابل توجه پیدا کرده اســت. 
سال گذشــته ۳۲۰ همت تخصیص 

اعتبارات بوده ایم. همچنین امســال 
افزایــش تعرفه های بخــش درمان 
حــدود ۳۵ درصد بــوده در حالی که 
در سال های گذشته در بهترین حالت 

حدود ۲۵ درصد بوده است.
کاهش نرخ تورم در ماه های 

اخیر
رئیس سازمان برنامه و بودجه با 
اشــاره به کاهش نرخ تورم در ماه های 
اخیر گفت: نرخ تــورم نقطه به نقطه 
به آســتانه ۳۰ درصد و کمتر از آن در 
حال نزدیک شدن است.به گفته منظور 
اوراق مالی دولت یک ابزار مناســبی 
است که می خواهند دارایی های خود 
را مولدســازی و از محل دارایی های 

نقدی خود کسب سود کنند.
بار مالی قانون رتبه بندی 

معلمین سالانه ۴۵ همت

منظــور در ادامه گفــت: قانون 
رتبه بندی معلمیــن یکی از اقدامات 
شــجاعانه دولت بود که از سال ۱۴۰۰ 
شروع شد و بالغ بر ۴۵ همت بار مالی 
اجرایی ســالانه این قانون بوده است. 
قانون پایانه های فروشگاهی در دولت 
قبل دو سال بدون اقدام رها شده بود، 
در حالی که دولت ســیزدهم اجرای 
ایــن قانون را از ابتدا در دســتور کار 
قــرار دادیم. قانون جدیــد مالیات بر 
ارزش افزوده نیز از دیگر قوانینی بود 
کــه دولت از همان ابتدا قانون را اجرا 
کرد. قانون جهش مسکن، قانون تولید 
دانش بنیان و ســایر قوانینی که دولت 

سیزدهم کمر به اجرای آنها بست.
وی ادامــه داد: قانون پنج ســاله 
هفتــم از دیگر اقدامات دولت بود که 
در دستور کار قرار گرفت: رویکرد این 

قانون حل ناترازی های عمده کشــور 
اســت که به عنــوان ابرچالش های 
اقتصاد ایران از آن یاد می شود. ناترازی 
در منابــع آب، انــرژی، صندوق های 
بازنشستگی و …. مواردی هستند که 
به طور تحولی با جزئیات و ابتکارات 
جدید پیش بینی شده است مه بتوانیم 
به سمت رفع ناترازی ها در کشور قدم 

برداریم.
زمان پرداخــت مرحله دوم 

کالابرگ مشخص نشده است
معاون رئیــس جمهور در مورد 
وضعیت پرداخت کالابرگ اظهار کرد: 
کالابــرگ را دولت به صورت مرحله 
بــه مرحله تصویب و اجرا می کند؛ در 
ســال جاری مرحله اول در فروردین 
و اردیبهشــت اجرا شد و برای نوبت 
بعد پیشــنهاداتی به ســتاد اقتصادی 

دولت ارســال شــده و عملًا وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان 
برنامه و بودجه به دنبال این هســتند 
که در مــورد زمانبندی اجرای مرحله 
دوم با توجه به تحقق منابع، پیشــنهاد 
را به ســتاد اقتصادی دولت ارائه کنند 
که هنوز زمان دقیق مرحله دوم قطعی 
نشده و به محض قطعی شدن، اطلاع 

رسانی می شود.
تخصیــص ۲۶ همت اوراق 
مالی به حســاب پیشــرفت و 

عدالت
وی درباره حســاب پیشرفت و 
عدالت گفت: در سال جاری باید ۳۱ 
همــت از محل بودجه عمومی به این 
حســاب تخصیص دهیم که با توجه 
به اینکه تحقق منابع دولت در ســه ماه 
اول ســال پایین اســت مبلغ ۲۶ هزار 

میلیارد تومان اوراق مالی را به حساب 
پیشرفت و عدالت تخصیص دادیم که 
قصد داریم با کمک بازار سرمایه منابع 
این اوراق به منابع نقدی تبدیل شــود 
که بر اســاس آن توزیع اعتبارات بین 
دستگاه های مربوطه انجام خواهد شد.
آخریــن وضعیت پرداخت 

طلب گندمکاران
منظور در مورد طلب گندمکاران 
تصریح کــرد: خرید گنــدم از نیمه 
فروردین شــروع شــده و به صورت 
تدریجی انجــام می گیرد و دولت هم 
متناسب با خریدی که انجام می شود به 
تدریج تعهدات خود را انجام می دهد؛ 
دولت تا امروز بالغ بر ۴۰ هزار میلیارد 
تومــان تخصیــص داده و با توجه به 
خریدهایــی که در ایــن روزها انجام 
شــده حدود ۴۰ هــزار میلیارد تومان 
دیگر هــم میزان خریدی اســت که 
انجــام گرفتــه و پرداخت آن در حال 

انجام است.
هر ماه یــک میلیون تومان 

علی الحســاب به بازنشستگان 
پرداخت می شود

معاون رئیــس جمهور در مورد 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
اظهار کرد: موضوع همســان سازی 
یا متناســب ســازی در قانون برنامه 
هفتم مطرح شــد که ایــن قانون هم 
ابلاغ شــده اســت؛ جزئیات مربوط 
به نحوه متناســب سازی در آن قانون 
پیش بینی شــده به طــوری که افراد 
بازنشســته باید با افراد شاغل متناظر 
خود متناســب سازی شــوند و ۹۰ 
درصد دریافتی افراد شــاغل به افراد 
بازنشســته پرداخت شود. منتهی این 
مســاله یک باره انجام نمی شود و این 
فاصلــه ای که بین دریافتی فعلی و ۹۰ 
درصد فرد شــاغل وجــود دارد باید 
طی ۳ ســال برطرف شود. وی گفت: 
بنا شــد تا زمانی که محاسبات انجام و 
احکام متناسب ســازی صادر شود هر 
ماه یک میلیون تومان علی الحساب به 

بازنشستگان پرداخت شود.

 

گروه اقتصادی  - عضو کابینه 
دولت ســیزدهم با اعلام اینکه در این 
دولت بیــش از ۲ میلیون و ۶۶۰ هزار 
واحد نهضت ملی وارد مدار ساخت 
شــد، ایجاد شهرهای ساحلی را یکی 
از مهمترین اقدامات این دولت عنوان 
کــرد و گفت: ۲۷ نقطه ســاحلی در 
دولت سیزدهم شناسایی و به تصویب 
رسید و ایجاد ۲ شهر ساحلی نیز آغاز 

شده است.
»مهرداد بذرپاش« در هجدهمین 
جلسه شورای عالی مسکن به تشریح 
اقدامــات ایــن وزارتخانه در بخش 
مســکن پرداخت و اظهار داشــت: 
مسکن امری یک بخشی نیست و باید 
همه دستگاه ها و سازمان ها در اجرای 

آن همکاری لازم را داشته باشند.
وی گفت: در دولت ســیزدهم 
بیش از ۲ میلیــون و ۶۶۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در کشور وارد فاز 
عملیاتی و اجرایی شــده است و این 
حجم از عملیات طی این مدت نشان 
از عزم دولت بــرای عمل به قانون و 
تامین مسکن متقاضیان واقعی مسکن 

دارد.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
در سال گذشته در اجرای قانون طرح 
جوانی جمعیت بیش از ۷۴ هزار قطعه 
زمین به واجدان شــرایط واگذار شد 
و این مهم امســال نیز تــداوم دارد و 
امروز نیز بیش از ۵۱ هزار قطعه زمین 
به واجدان شــرایط در کشور واگذار 

می شود.
عضــو کابینه دولت ســیزدهم 
اضافه کرد: طبق آمار، متوسط ۲۰ ساله 
رشد بخش مســکن مثبت ۲.۱ بوده 
اســت. در سه ســال دولت سیزدهم 
متوسط رشــد مسکن و ساختمان به 
مثبت ۳.۲ رســیده است. همچنین در 
حوزه بافت فرســوده متوسط صدور 
پروانه ســاختمانی در هشــت ساله 
دولت های یازدهم و دوازدهم ســالی 
۴۷ هزار پروانه بوده است و در سه سال 
دولت سیزدهم متوسط سالیانه صدور 
پروانه ســاختمانی بافت فرسوده ۹۴ 

هزار واحد است.
عضــو کابینه دولت ســیزدهم 
همچنین به مقایسه پرداخت تسهیلات 

مسکن روستایی و تامین زمین در این 
دولت بــا دولت های قبل پرداخت و 
افزود: در بخش روســتایی متوسط 
پرداخت تســهیلات ایــن بخش و 
عقــد قراردادهــا در دولت یازدهم و 
دوازدهم ســالانه ۸۰ هزار واحد بوده 
است و در ســه سال دولت سیزدهم 
متوســط پرداخت تسهیلات مسکن 
روستایی سالانه ۱۶۵ هزار واحد ثبت 
شــد. همچنین در بخش تامین زمین 
نیز در هشــت سال دولت نهم و دهم 
به میزان ۱.۱ میلیون واحد تامین زمین 
برای طرح مسکن مهر تامین شد و در 
سه ساله دولت سیزدهم نیز تاکنون ۱.۱ 

میلیون واحد زمین تامین شده است.
وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 
در بخش تامین زمین روستایی تا قبل 
از دولت ســیزدهم کاری انجام نشده 
بود. از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
در بخش روســتایی ۵۰ هزار هکتار 
زمیــن تامین شــد و ۱۰۰ هزار قطعه 
زمین نیز به واجدان شــرایط واگذار 

شد.
وی تشکیل کارگروه تنظیم بازار 

مسکن، بازرسی از بنگاه های مشاور 
املاک و تلاش دولت برای واســطه 
گری در بخش زمین و ســاختمان را 
از دیگــر اقدامات عنوان کرد و افزود: 
با تشکیل کارگروه تنظیم بازار بیش از 
۱۱۰ هزار بازرسی انجام شد و از این 
طریق تلاش شد تا رفتار واسطه ها در 
بازار مســکن و زمین کنترل شود. در 
این کار مجموعه هایی از جمله پلیس 
اماکن و ســازمان تعزیرات همکاری 
و ســایر بخش های همکاری موثری 

داشتند.
بذرپــاش ادامــه داد: تدوین و 
تصویب قانون ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره یکی دیگر از اقدامات 
موثر دولت ســیزدهم بوده است که با 
اجرای این قانون مدیریت ســکوها، 
حذف ســوداگری و تنظیم گری در 

بازار اجاره انجام می شود.
ایــن مقام مســئول، راه اندازی 
ســامانه »خودنویــس« را از دیگــر 
اقدامات مهم دولت در بخش مسکن 
برشــمرد و افزود: طبــق آمار تاکنون 
بیش از ۵۵۰ هزار قــرارداد اجاره در 

سامانه خودنویس به صورت رایگان 
ثبت شــده است و امکانی است برای 
موجران و مستاجران تا نسبت به ثبت 
قرارداد در این ســامانه سریع تر اقدام 
کننــد. همچنین اجرای قانون مالیات 
بــر خانه های خالی که قانــون آن از 
سال ۱۳۵۲ در کشور وجود داشت و 
اجرایی نشــده بود در دولت سیزدهم 
اجرایی شد. در همین دولت ۱۸۰ هزار 
خانه خالی شناسایی شده به مدار بازار 

مسکن بازگشت.
وزیر راه و شهرسازی همچنین 
اعلام کرد: در بخش تسهیلات ودیعه 
مســکن نیز تاکنون بیش از ۴۵۳ هزار 
متقاضی تســهیلات ودیعه مسکن 
دریافت کردنــد و چندین لایحه نیز 
برای کنترل بازار مسکن و تسهیلگری 
در ایــن بخش منتظــر در این دولت 
تدوین شــد و در انتظار تصویب قرار 

دارد.
بذرپاش یکی دیگر از مهم ترین 
اقدامات دولت ســیزدهم را تصویب 
۲۷ نقطه ســاحلی در کشــور عنوان 
کــرد و گفــت: یکــی از طرح های 

مترقی و طرح های بســیار ضرورت 
تصویب ۲۷ نقطه ساحلی است که در 
استان های بوشهر، خوزستان، سیستان 
و بلوچســتان و هرمزگان به تصویب 
رســید. شــورای عالی شهرسازی و 
معماری ایــران مکان یابــی این ۲۷ 
نقطه را مصوب کرده اســت و ۲ نقطه 
ساحلی یکی شهر مکران مرکزی در 
استان سیستان و بلوچستان و دیگری 
شهر خلیج فارس در استان هرمزگان 
وارد مدار ســاخت و اجرا شــده اند. 
همچنین شهر جدید و ساحلی تیس 

نیز به زودی به مدار اجرا در می آید.
به گفته وی، یکــی از اقدامات 
مناســب دولــت ســیزدهم، ایجاد 
شــهرهای مولد و شهرهای هوشمند 
ســاحلی اســت که دو شــهر از این 
شهرهایی که مکان یابی آنها مصوب 

شده وارد مدار ساخت شده است.
عضو کابینه دولت ســیزدهم، 
همچنیــن یــادآور شــد: در بخش 
روســتایی طی دولت سیزدهم ۶۰۰ 
هــزار قطعه تامین و در ســامانه ثبت 

شده است.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:

آغاز ساخت شهرهای مولد و هوشمند ساحلی با تصویب ۲۷ نقطه

رییس سازمان برنامه و بودجه:

زمان واریز مرحله دوم کالابرگ قطعی نشده است

رئیس کمیسیون حقوقی و حمایت 
قضایــی اتــاق بازرگانــی ایران 
پیشنهاد کرد: تغییر قانون تجارت 
بایــد مانند تغییر قانــون مالیات 
انجام شود. اصلاحات قانون مالیات 
منجر به تغییرات زیادی شد، اما در 
نهایت به شالوده این قانون، آسیبی 
نرسید. بخش خصوصی پیشنهاد 
می کند سیاست گذار اقدامی مشابه 
بــرای قانون تجــارت انجام دهد.
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